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Diari Oficial 

del 

Consell General 

Núm. 21/2010 - 6 pàgines 

Sessió Tradicional de Sant Tomàs del dia 21 de desembre del 2010 

 

El dia 21 de desembre 2010, dimarts, es reuneix a la 

Casa de la Vall el M. I. Consell General, en sessió 

tradicional convocada d'acord amb allò que estableix 

el Reglament de l'Assemblea i amb l'ordre del dia 

que figura en el Butlletí del Consell General núm. 

79/2010, que és el següent: 

1. Informe de la delegació del Consell General al 

Consell d'Europa. 

2. Informe de la delegació del Consell General a la 

Unió Interparlamentària. 

Un cop oberta la sessió, sota la presidència dels  

M. I. Srs. Josep Dallerès Codina i Esteve López 

Montanya, Síndic General i Subsíndic General, 

respectivament, s'ha procedit a comprovar la 

presència dels membres, que ha quedat registrada 

d'acord amb la relació següent: 

M. I. Sra. Olga Adellach Coma 

M. I. Sr. Franz Armengol Avellana 

M. I. Sr. Daniel Armengol Bosch 

M. I. Sr. Ladislau Baró Solà 

M. I. Sra. Roser Bastida Areny 

M. I. Sr. Carles Blasi Vidal 

M. I. Sr. Josep M. Bringué Millat 

M. I. Sr. Jordi Cadena Bons 

M. I. Sr. Joan Cartes Ivern 

M. I. Sr. Josep Dallerès Codina 

M. I. Sra. Anna Dolsa Montanya 

M. I. Sr. Carles Enseñat Reig 

M. I. Sr. Jordi Font Mariné 

M. I. Sr. Albert Font Massip 

M. I. Sr. Joan Gabriel Estany 

M. I. Sra. Montserrat Gil Torné 

M. I. Sra. Rosa Gili Casals 

M. I. Sra. Mariona González Reolit 

M. I. Sr. Esteve López Montanya 

M. I. Sra. Celina Mandicó García 

M. I. Sra. Conxita Mora Jordana 

M. I. Sr. Eusebi Nomen Calvet 

M. I. Sra. M. Pilar Riba Font 

M. I. Sr. Francesc Rodríguez Rossa 

M. I. Sra. Bibiana Rossa Torres 

M. I. Sr. Amadeu Rossell Tarradellas 

M. I. Sr. Jaume Serra Serra 

M. I. Sr. Joan Torres Puig 

També hi és present el M. I. Sr. Jaume Bartumeu 

Cassany, Cap de Govern, acompanyat dels M. I. Srs. 

Pere López Agràs, Ministre d’Economia i Finances; 

Xavier Espot Miró, Ministre d’Afers Exteriors i 

Relacions Institucionals; Vicenç Alay Ferrer, Ministre 

Medi Ambient, Agricultura i Patrimoni Natural; 

Susanna Vela Palomares, Ministra d’Educació i 

Cultura; Gerard Bàrcia Duedra, Ministre 

d’Ordenament Territorial, Víctor Naudi Zamora, 

Ministre d’Interior, Sílvia Eloisa Bonet, Ministra de 

Salut, Benestar i Treball, i Claudi Benet Mas, Ministre 

de Turisme, Comerç i Indústria. 

Assisteix també a la sessió el Sr. Valentí Martí 

Castanyer, secretari general del Consell General. 

(La M. I. Sra.   Mariona González Reolit, secretària 

de la Sindicatura, llegeix l'ordre del dia) 

(Són les 12.15h) 
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El Sr. síndic general: 

Bon dia a tothom. Abans d’iniciar l’ordre del dia 

previst per la sessió d’avui, permeteu-me donar la 

benvinguda a les diferents autoritats presents: 

senyors representants dels coprínceps, senyor 

president del Consell Superior de la Justícia, sr. 

president del Tribunal Constitucional (que no sé si 

ha arribat), senyores i senyors cònsols majors i 

menors. 

Passem al primer punt de l’ordre del dia,  

1. Informe de la delegació del Consell 

General al Consell d’Europa. 

La presentació la fa la Sra. M. Pilar Riba Font, 

presidenta de la Delegació al Consell d’Europa.  

Teniu la paraula. 

La Sra. Maria Pilar Riba: 

Gràcies Sr. síndic. 

Durant l’any 2010, la delegació del Consell General 

a l’Assemblea Parlamentària del Consell d’Europa, 

que tinc l’honor de presidir i que també està 

integrada pels M. I. Srs. Amadeu Rossell Tarradellas, 

Joan Cartes Ivern i Joan Torres Puig, ha assistit i ha 

participat activament, com és habitual, en la Sessió 

de l’Assembla Parlamentària del Consell d’Europa 

que ha tingut lloc a Strasbourg, així com en les 

reunions de les comissions i subcomissions a les que 

estem inscrits en qualitat de titulars i suplents. 

El Consell d’Europa permet l’harmonització i el 

desenvolupament dels valors fonamentals en tots el 

seus estats membres i, sobretot, a través de 

l’Assemblea Parlamentària, permet crear un estat 

d’opinió pública, de guia i de recolzament pels 

governs. Aquesta harmonització és molt positiva 

perquè crea les sinergies necessàries perquè tots els 

estats avancin d’una manera comuna en la defensa 

dels drets i de les llibertats fonamentals. 

Durant la sessió del 2010, al Ple de l’Assemblea 

Parlamentària, s’han dut a terme un conjunt de 

debats sobre temes de destacada actualitat donant 

lloc a l’elaboració de diverses resolucions i 

recomanacions instant als estats membres del 

Consell d’Europa a prendre les mesures necessàries 

per tal de promoure la democràcia pluralista, la 

protecció dels drets humans i la primacia de l’Estat 

de dret. 

Seguidament exposaré breument alguns dels temes 

més rellevants que s’han tractat, entre d’altres, no 

tant sols al Ple sinó també en les comissions i 

subcomissions de les quals en som partícips: Les 

conseqüències de la guerra entre Geòrgia i Rússia; La 

posada en pràctica de la Convenció Europea dels 

Drets Humans: el procés d’Interlaken; Les 

repercussions socials de la crisi econòmica; 

Biodiversitat i canvi climàtic; L’abús de menors en 

les institucions: la necessitat de garantir la plena 

protecció de les víctimes; La situació dels Roms a 

Europa i les activitats pertinents del Consell 

d’Europa; La lluita contra el tràfic d’éssers humans; i 

La retenció administrativa dels demandants d’asil i 

dels emigrants en situació irregular a Europa. 

Voldria assenyalar que la sessió corresponent al 2010 

debutà amb l’elecció del Sr. Mevlüt Çavusoglu com a 

nou President de l’Assemblea Parlamentària, així 

com destacar també que el Sr. Wojciech Sawicki, 

actual director general de l’APCE, fou elegit com a 

nou secretari general de l’Assemblea Parlamentària 

per a un període de cinc anys a comptar del dia 1 de 

febrer del 2011. 

D’altra banda, permeteu-me si us plau, que faci 

menció de la Conferència Europea de Presidents de 

Parlament, que amb una periodicitat bianual 

convoca l’Assemblea Parlamentària del Consell 

d’Europa i, a la qual va participar el M.I Sr. Josep 

Dallerès Codina, Síndic General, els passats dies 11 i 

12 de juny a Limassol (Xipre). Aquesta conferència, 

presidida pel Sr. Mevlüt Çavusoglu, president de 

l’Assemblea Parlamentària del Consell d’Europa es 

va desenvolupar al voltant dels següents temes: 

1.- Drets i responsabilitats de l’oposició en el si d’un 

parlament, 

2.- Parlaments nacionals i dret internacional sobre 

drets humans: posada en pràctica del principi de la 

no - discriminació. 

Cal recordar també, la celebració del 6è Fòrum del 

Consell d’Europa pel futur de la democràcia que va 

tenir lloc a Erevan (Armènia) els dies 19, 20 i 21 

d’octubre. Com ja sabeu, aquest Fòrum fou instituït, 

a Varsòvia l’any 2005, durant la Tercera Cimera de 

caps d'Estat i de Govern del Consell d'Europa amb 

l’objectiu de reforçar la democràcia, les llibertats 

polítiques i la participació dels ciutadans. El tema 

escollit per a la sessió del 2010 fou «Perspectives 

2020: La democràcia a Europa – Principis i propòsits» i 

el Consell General fou representat pel M.I. Sr. Joan 

Torres Puig. 

A més, voldria comentar d’una banda, que el 

proppassat dia 3 de desembre vaig participar a la 

Conferència Interparlamentària “Els parlaments units 

contra el tràfic d’éssers humans”, que va tenir lloc a 

París i, la qual va servir per fer el balanç de l’acció 

duta a terme pel Consell d'Europa, avaluar el grau de 

coordinació dels instruments jurídics internacionals i 

reforçar el paper dels parlamentaris en aquest àmbit, 
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així com la seva col·laboració amb la societat civil. A 

aquests efectes, es va adoptar la Resolució de París. 

D’altra banda, remarcar que l’Assemblea 

Parlamentària ha decidit prendre part activament a 

la Campanya del Consell d’Europa contra la 

violència sexual envers els infants que fou llançada a 

Roma els passats dies 29 i 30 de novembre. 

Finalment, convé fer esment que aquest any 2010 el 

Consell d’Europa ha celebrat el 60è aniversari de la 

Convenció Europea dels Drets Humans. Des de 

l’Assemblea Parlamentària s’ha volgut festejar dita 

efemèride amb un acte commemoratiu al Ple que 

comptà amb la presència i la intervenció del Sr. 

Jean-Paul Costa, president del Tribunal Europeu dels 

Drets Humans. 

No desitjaria concloure aquest breu exposat sense 

abans mostrar el meu sincer agraïment a tots els 

membres de la delegació per la seva dedicació, per la 

seva acurada tasca, i per la seva activa participació 

en aquesta institució europea. 

Gràcies Sr. Síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. Riba. 

Hi ha alguna intervenció? 

Passem al punt número 2 de l’ordre del dia, intervé 

la Sra. Mariona González, designada ponent per la 

delegació.  

Teniu la paraula. 

Gràcies Sr. síndic. 

2. Informe de la delegació del Consell 

General a la Unió Interparlamentària. 

En nom de les delegacions del Consell General a la 

UIP, em plau presentar-vos l'informe anual que 

rendeix compte de les qüestions tractades i de les 

decisions preses en el decurs de les reunions on s'ha 

participat al llarg de l'any. 

En primer lloc, pel que fa a la composició de les 

delegacions, a l'inici d'aquesta legislatura es va 

acordar que les delegacions del Consell General a la 

UIP estiguessin encapçalades pel Síndic General, i 

integrades per un representant de cada grup 

parlamentari. No obstant això, enguany s’ha mirat 

de reduir la mida de les delegacions i, en aquelles 

reunions on una reducció de la mida no afectava 

negativament el número de vots de què disposava 

Andorra, s'ha portat a terme. 

En segon lloc, quant a les reunions on s’ha assistit, 

informar-vos que el Consell General ha estat 

representat: 

Al seminari sobre el tràfic d’éssers humans, els dies 

22 i 23 de febrer. 

A la 122a Assemblea, el 186è Consell Director i les 

reunions connexes celebrades del 27 de març a l'1 

d'abril.  

A la 123a Assemblea, el 187è Consell Director i les 

reunions connexes celebrades del 4 al 6 d'octubre. 

I a l'Audició parlamentària celebrada a la seu de 

Nacions Unides, els passats dies 2 i 3 de desembre. 

Així mateix, en el marc de la UIP, el passat 15 de 

setembre, en motiu del Dia internacional de la 

democràcia, el Consell General va organitzar una 

taula rodona amb representants de tots els mitjans 

de comunicació del país on es va parlar de la 

responsabilitat política i de la manera com es poden 

enfortir les relacions entre el parlament i la 

ciutadania. També van poder dir la seva aquells 

representants de la societat civil convidats que ho 

van sol·licitar. Molts de nosaltres, Consellers 

Generals, també vàrem ser-hi presents. Amb 

l’organització d’aquest acte es va encetar una reflexió 

sobre les causes del distanciament dels ciutadans 

envers la política i es van proposar algunes possibles 

solucions a la desafectació política actual.  

El Consell General va trobar aquest debat molt 

interessant i satisfactori i, va posar en funcionament 

un blog obert a tothom, encara avui en actiu malgrat 

no gaire participatiu, per així oferir un lloc on la 

ciutadania pogués expressar la seva opinió i els seus 

neguits i, on la classe política els pogués recollir.  

Paral·lelament a aquestes reunions, aquest agost, la 

UIP va proposar al Síndic General, a títol personal, i 

aquest, escoltada la Junta de Presidents va acceptar, 

ser un dels 15 membres del Consell consultiu per a 

l’elaboració de l'Informe Mundial sobre Parlaments 

que publicaran conjuntament, la UIP i el PNUD al 

setembre del 2011.  

Aquest Informe mundial que neix amb l’objectiu de 

ser una publicació marc, té com a missió facilitar 

informació i analitzar les tendències actuals dels 

parlaments d’arreu.  

En l'informe anual de les delegacions a la UIP s’han 

inclòs les notes de la primera reunió d'aquest consell 

consultiu. Amb la seva lectura es poden veure les 

línies generals, l'estructura i el contingut que tindrà 

aquest informe. 

En tercer lloc, en relació als temes més rellevants 

que s'han tractat en el decurs de les reunions on s'ha 

participat, destaquen els següents: 

La cooperació i la responsabilitat compartida en la 

lluita contra el crim organitzat, i en especial, contra 

el tràfic de drogues, la venda il·lícita d’armes, el 

tràfic d'éssers humans i el terrorisme transfronterer. 
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El paper dels parlaments en el desenvolupament de 

la cooperació Sud-Sud. 

La participació dels joves en el procés democràtic. 

L'acció dels parlaments per enfortir la solidaritat de 

la comunitat internacional i per assegurar l’ajuda 

internacional davant de les catàstrofes naturals. 

La violència envers les dones, i en especial, la 

violència patida als centres de detenció i retenció. 

L'estat d'assoliment dels Objectius del Mil·lenni per 

al Desenvolupament. 

La Cooperació entre l'ONU, la UIP i els parlaments.  

La Conferència de Nacions Unides sobre els canvis 

climàtics. 

L'estat del Programa d'acció de Beijing (15 anys 

després) i en concret, la creació i el funcionament de 

la nova institució de Nacions Unides per a la igualtat 

de sexes i l’autonomia de les dones, anomenada 

"ONU Dones". 

Les migracions i el desenvolupament. 

Les relacions entre els parlaments i els ciutadans. 

El paper dels parlamentaris en l'aplicació del Pacte 

internacional relatiu als drets civils i polítics i en 

l'aplicació del Pacte Internacional relatiu als drets 

econòmics, socials i culturals. 

Els riscs de la recuperació econòmica i els 

desequilibris estructurals que es mantenen en 

l’economia mundial. 

La reforma del sistema financer internacional. 

El desenvolupament sostenible en l'àmbit econòmic i 

medi ambiental mundial.  

El lideratge i la trasparència en la governança 

econòmica mundial: el paper dels G 20 i de l'ONU. 

A més a més, a la darrera Assemblea de la UIP, 

l’octubre passat, es van començar a debatre els temes 

que es treballaran en la propera Assemblea de la 

UIP, prevista a l’abril del 2011:  

-La prevenció de la violència electoral i l’assegurança 

d’una transició política sense ferides, 

-La gestió dels recursos naturals, la producció 

agrícola i l’evolució demogràfica, i 

-El finançament dels partits polítics: transparència i 

responsabilitat. 

Per acabar, us dono a conèixer algunes de les 

demandes que s’han fet als parlaments en el decurs 

de les reunions de la UIP, trobaran totes les 

demandes fetes en l'informe anual que s’ha facilitat: 

-ratificar el Tractat de prohibició completa dels 

assaigs nuclears. 

-suprimir les restriccions de viatge o de moviment 

que puguin haver-hi en els ordenaments jurídics 

nacionals envers les persones amb el VIH, així com 

garantir una legislació que vetlli per la no 

discriminació de les persones amb VIH. 

-participar en els mecanismes de cooperació 

interparlamentària internacional en cas de 

catàstrofes naturals. 

-organitzar un debat públic o parlamentari sobre el 

Pacte internacional relatiu als drets econòmics, 

socials i culturals. 

-ratificar el Conveni del Consell d'Europa sobre la 

lluita contra el tràfic d'éssers humans. 

-ratificar el Conveni de Nacions Unides contra la 

delinqüència organitzada transnacional, l'anomenat 

a Conveni de Palermo, i el Protocol addicional 

relatiu al tràfic d'éssers humans. 

-promoure la cooperació internacional, en tots els 

àmbits, per lluitar contra el tràfic d’éssers humans i 

la seva explotació laboral, sexual o altra. 

-promoure una legislació respectuosa amb les 

víctimes del tràfic d’éssers humans i organitzar actes 

en motiu del dia europeu contra aquest esclavatge 

modern, el 18 d’octubre, per conscienciar la 

població. 

Acabo la meva presentació agraint públicament la 

dedicació i la feina dels consellers generals que han 

format part de les delegacions del Consell General a 

les diferents reunions de la UIP i convidant-vos a 

analitzar amb deteniment les Resolucions adoptades 

aquest 2010 per la UIP, recollides en l'informe que us 

ha estat tramès. Hauríem de tenir present les 

recomanacions fetes i mirar de complir-les al màxim.  

Moltes gràcies. 

Gràcies Sra. González. 

S’aprova l’informe.  

Exhaurit l’ordre del dia, em permetran unes paraules 

abans de cloure la sessió tradicional de Sant Tomàs, 

unes paraules a tall de reflexió. 

M. I. Srs. representants personals de SS. 

Excel·lències els Coprínceps, M. I. president del 

Consell de la Justícia, Hbles. cònsols majors i 

menors, senyores, senyors, 

Sense pretendre fer cap balanç del que duem de 

legislatura, i independentment del sentiment que 

cadascú pugui tenir del que aquesta està donant de 

si, permetin-me donar algunes xifres en brut sobre 

l’activitat parlamentària que s’ha dut a terme: 

Fins a la data s’han celebrat 32 sessions del Consell 

General, 13 durant el 2009, 19 al llarg del 2010, 

d’aquestes 9 han estat de control a govern, es a dir 
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preguntes al govern amb resposta oral, una ha estat 

de compareixença, hi ha una altra prevista per dijous 

vinent, 3 han estat, com avui, sessions tradicionals. 

D’altra banda, les comissions legislatives, lloc de 

treball per excel·lència, han celebrat 167 sessions, de 

les quals, 13 han estat compareixences del govern. 

Pel que fa a la Sindicatura s’ha reunit en 94 ocasions. 

La Junta de presidents ha celebrat 20 sessions de 

treball. 

Si mirem les iniciatives legislatives, es pot constatar 

que el consell general n’ha examinat 150, de les 

quals 135 han estat projectes de llei, 15 proposicions 

de llei formulades pels grups parlamentaris. 

A més crec que cal destacar que per primera vegada 

s’ha debatut una proposició de llei d’origen popular, 

va ser en la darrera sessió del consell general i 

aquesta va ser presa en consideració per unanimitat 

de la cambra. 

Cal afegir als textos legislatius als que acabo de fer 

referència, 35 convenis internacionals, 6 propostes 

d’acord, 8 propostes de resolució i una moció. 

D’altra banda les delegacions internacionals han 

estat presents i han participat en l’elaboració i 

adopció de diferents resolucions en els diferents 

organismes internacionals dels que som membres, a 

saber: Assemblea Parlamentària del Consell 

d’Europa, Unió Interparlamentària, Assemblea 

Parlamentària de l’Organització per a la Seguretat i 

Cooperació a Europa, Assemblea Parlamentària de la 

Francofonia, Fòrum Parlamentari Iberoamericà, 

Conferència de Presidents de Parlaments de Petits 

Estats d’Europa i Associació Parlamentària per la 

Mediterrània. 

Pel que fa a les iniciatives legislatives a les que m’he 

referit anteriorment, en destacaré dues, una, ja ho he 

dit, per tractar-se de la primera iniciativa popular 

arribada al Consell General; l’altra pel seu objectiu, 

la modificació del reglament del consell general. Tot 

i que d’un abast molt limitat, ja que només 

n’adaptava el funcionament a les noves 

dependències, que avui ja gairebé podem dir que són 

una realitat, de fet en breu es podrà efectuar el 

trasllat, amb anterioritat, també cal dir-ho, 

s’organitzarà una visita prèvia dels consellers 

generals. Convindran amb mi que més enllà de la 

modificació a la que m’acabo de referir, s’ha parlat 

en més d’una ocasió de la necessitat per a millorar el 

funcionament del Consell General de revisar-ne el 

reglament, de manera a precisar-lo, adaptar-lo, sobre 

tot a la llum de la pràctica, de la aplicació que se’n 

ve fent des del 1994. Sense anar més lluny, en el cas 

de les proposicions de llei d’iniciativa popular, 

previstes a l’article 58.2 de la Constitució, el 

reglament del consell general no regula quin és el 

procediment que cal emprar. Sindicatura pot, es cert, 

dictar una suplència, tant mateix penso molt més 

recomanable que sigui un text aprovat pel consell 

general que ho prevegi de manera clara i precisa. 

Donaré un altre exemple que crec indispensable 

estudiar, es tracta de la manca de previsió en la llei 

qualificada del Tribunal Constitucional de com es 

pot dur a terme el previst a l’article 119 del nostre 

reglament de funcionament del Consell General, 

d’acord amb el que disposa l’article 101 de la 

Constitució, i en relació amb el dictamen previ de 

constitucionalitat dels tractats internacionals. I com 

no recordar que no està previst com es resol el cas de 

doble empat en l’elecció de cap de govern. 

És de savis saber treure lliçó de les experiències 

viscudes, en particular de les negatives, de manera a 

evitar que puguin reproduir-se. El món en el que 

vivim ja és prou complicat com per posar-hi més 

entrebancs. El que cal és aplanar el camí, aportar 

elements que eliminin al màxim els punts de 

possibles friccions basades només en procediments i 

formes, de manera a poder debatre a fons amb el 

màxim de serenor. 

Això és el que es va fer, per exemple, en el moment 

de la Constitució pel que fa al redactat de l’apartat 4 

de l’article 61, que no permet que la llei de 

pressupost creï tributs. El que passava de manera 

reiterativa anteriorment, amb els corresponents 

debats, sovint estèrils, que provocaven. 

En aquest sentit crec que convindria examinar de 

prop la pràctica de les previsions del capítol 4t del 

nostre reglament. És el que es refereix a les preguntes 

al govern amb resposta oral, i endegar tots junts una 

reflexió per veure si es tracta de la millor manera 

d’exercir un control efectiu sobre l’executiu. 

Així mateix en pregunto si no seria convenient 

pensar en establir, sinó l’exigència d’aprovació d’un 

pressupost abans de la finalització de l’any natural, sí 

com a mínim uns mecanismes prou clars que 

regulessin la possibilitat per l’estat de disposar d’un 

pressupost, encara que fos de mínims, en particular 

en cas d’empat al Consell General, tal com s’està 

vivint en l’actual legislatura. Hauria de tractar-se 

d’una fórmula prou dissuasòria, tant per la majoria 

com per l’oposició, manera d’induir a la negociació. 

Recordem que el que ha passat una vegada pot 

tornar a produir-se si no es canvien els paràmetres. 

Ara bé, per dur a terme modificacions del reglament 

del Consell General abans és indispensable d’una 

part, disposar d’un clima d’assossegament que no 

sempre hem estat capaços d’assolir al llarg d’aquest 

18 mesos de legislatura, i d’altra, realitzar un estudi 

previ i acurat del que l’actual instrument permet. Ho 
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he recordat en més d’una ocasió, perquè a hores 

d’ara no s’han implementat encara totes les figures 

que conté, i en algunes ocasions, s’han utilitzat de 

manera força singular.  

Més d’una vegada hem sentit parlar en aquesta 

cambra de l’existència de plans aprovats pel govern, 

per exemple, també em consta que se’n han 

presentat en diferents comissions legislatives, però 

l’article 135 que regula el pronunciament del consell 

general sobre programes, plans i comunicats del 

govern, encara no ha estat mai utilitzat en aquest 

sentit. 

O encara l’article 48, per exemple, que preveu la 

possibilitat de creació de comissions d’estudi o 

d’enquesta sobre qualsevol qüestió d’interès públic. 

Es tracta d’una possibilitat que ha estat ben poc 

utilitzada i que dona la possibilitat als consellers 

generals de poder preparar-se, recopilar informació 

abans o en el moment de legislar sobre algun tema 

de cabdal importància. Ha estat minsament utilitzat.  

També són ben poques les vegades que s’ha 

recorregut a l’article 49.1, per exemple, que permet a 

les comissions sol·licitar del govern la documentació 

que consideri necessària per a la realització de llur 

tasca. S’ha optat més aviat per la via de la demanda 

emanant dels propis consellers generals per via de 

l’article 5. 

O encara l’ús de la prerrogativa que permet al 

govern mitjançant l’article 105 de sol·licitar que no 

siguin debatudes aquelles esmenes que comportin un 

increment de despeses o disminució d’ingressos en 

relació als previstos en la llei del pressupost general. 

Tampoc no s’ha utilitzat el que permet l’article 134 

que preveu la celebració de debats sobre l’acció 

política i de govern, pretenent transformar en més 

d’una ocasió les preguntes al govern amb resposta 

oral en el que aquest article regula.  

No m’estendré més sobre el tema, tant mateix com 

que crec que les situacions poden reproduir-se si no 

es canvien alguns dels paràmetres que ajuden a 

provocar-les, ja ho he dit, i sabent que les forces que 

es presenten a les eleccions ho fan totes amb 

l’ambició de governar el país un dia, també penso 

que cal que els instruments per a poder-ho fer siguin 

els més àgils possibles, i que no siguin aquests que ho 

vinguin a fer més difícil. I ho dic sigui qui sigui qui 

governi. Mai no és massa tard per fer-ho bé.  

Fins aquí la meva reflexió. Senyores, senyors, en nom 

de la Sindicatura i en el meu propi els desitjo a tots 

unes bones festes nadalenques. A vostès, a les 

vostres famílies, i que l’any que s’albira sigui per a 

tots un any de pau, ple de salut i benaurança. 

Permeti’m fer-ho extensiu a les personalitats que ens 

acompanyen, així com a tot el personal de la casa, al 

servei d’ordre, als periodistes i tècnics, que ens han 

fet costat al llarg de l’any. Així mateix en nom del 

Consell General demano als representants personals 

de SS. Excel·lències els Coprínceps, els vulguin 

transmetre els nostres millors desitjos per a les festes 

nadalenques i per l’any que ens obre les portes. 

Gràcies, bones festes a tothom. 

S’aixeca la sessió i recordo que hi ha la foto 

tradicional a les escales de Casa de la Vall. 

 

(Són les 12:37 h)



 

 



 

 

 

Diari de Sessions del Consell General 

Dipòsit legal: And. 275/94 

ISSN 1024-9052 

Preu de l’exemplar: 1,20 € 

Subscripcions: Tel. 877877 


